
Adjektiva 3. deklinace 



Adjektiva 3. deklinace 

 trojvýchodná: ācer, ācris, ācre  

 každý rod má vlastní tvar nom. sg. 

 dvojvýchodná: brevis, breve 

 maskulina a feminina mají stejný tvar nom. sg. 

 jednovýchodná: simplex, simplicis 

 všechny tři rody mají společný tvar nom. sg. 

 je nutné učit se i jejich genitiv (ve slovníku) 

 

 

 je třeba pamatovat si všechny tvary nom. sg. 

 

 



Trojvýchodná adjektiva 

singulár plurál 

ācer ācris ācre ācr-ēs ācr-ia 

ācr-is ācr-ium 

ācr-em ācre ācr-ēs ācr-ia 

ācr-ī acr-ibus 



Dvojvýchodná adjektiva 

singulár plurál 

brevis breve brev-ēs brev-ia 

brev-is brev-ium 

brev-em breve brev-ēs brev-ia 

brev-ī brev-ibus 



Jednovýchodná adjektiva 

singulár plurál 

simplex simplic-ēs simplic-ia 

simplic-is simplic-ium 

simplic-em simplex simplic-ēs simplic-ia 

simplic-ī simplic-ibus 



Všechny tři typy adjektiv 3. deklinace 

singulár plurál 

simplex simplic-ēs simplic-ia 

simplic-is simplic-ium 

simplic-em simplex simplic-ēs simplic-ia 

simplic-ī simplic-ibus 

singulár plurál 

ācer ācris ācre ācr-ēs ācr-ia 

ācr-is ācr-ium 

ācr-em ācre ācr-ēs ācr-ia 

ācr-ī acr-ibus 

singulár plurál 

brevis breve brev-ēs brev-ia 

brev-is brev-ium 

brev-em breve brev-ēs brev-ia 

brev-ī brev-ibus 



Adjektiva 3. deklinace 

 maskulina a feminina se skloňují podle auris 

 !ale abl. sg.: -ī! 

 neutra podle rete 

 

 Abl. sg.   -ī 

 Gen. pl.   -ium 

 Nom. a Ak. pl. -ia (neutra) 

 

 



Odvozování adjektiv vyjadřujících vztah/příslušnost (k 

určité anatomické struktuře) pomocí přípon 

 Latinská adjektiva se obvykle tvoří od genitivního 

kmene substantiv přidáním koncovek 

 -alis, e; -aris, e;  

 ren, is, m. -> ren-is -> renalis, e 

 vertebra, ae -> vertebr-ae -> vertebralis, e 

 vestibulum, i, n. -> vestibularis, e 

 musculus, i, m. -> muscularis 



Pozor! 

 Některá adjektiva se skloňují jako souhláskové 
kmeny: 
 Dvojvýchodná řecká adjektiva 

 přípona -genēs, -genes  – označuje původ, M+F se liší od N 
délkou 

 

 Jednovýchodná adjektiva 

 se slovním základem –ceps 

 biceps, ipitis; triceps, ipitis; quadriceps, ipitis 

 teres, teretis (oblý) 

  Abl. sg.   -e 

  Gen. pl.   -um 

  Nom. a Ak. pl. -a (neutra) 

 
 


